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Poate safirul se potirive[te cel mai bine nordicilor.
Rubinul, în schimb, este foarte dificil pentru
culoarea palid` a suedezelor, el se potrive[te mai
mult la o piele mai închis`.
Smaraldul, care se potrive[te mai la toate femeile, a
avut moda lui în anii ’60, ast`zi aproape de loc.

S.C.: Hans Bolin îmi declara acum 2-3 ani, când am
avut o discu]ie asem`n`toare cu el, cum c`
bijuteriile mari - diademe, coliere, br`]`ri mari, nu
se mai fac ast`zi, nu at`t din motive de mod`, cât
mai ales din motive economice. Ca s` confec]ionezi
ast`zi [i cea mai banal` br`]ar` cost` o avere. Care-
i p`rerea ta?

G.S.: Eu cred c` el are dreptate când este vorba de
bijuterii mari, pentru c` "bijuteriile mari" au fost
create pentru festivit`]i mari. Via]a social` s-a
schimbat îns`. Festivit`]ile mari sunt foarte rare.
Acum se merge mai mult la restaurante, la cluburi
de noapte, la mici party-uri…
Dar prin aceasta nu vreau s` confirm c` n-ar fi loc
pentru bijuteriile f`cute la comand`. Este chiar o
cerere foarte mare. {i experien]a mea arat` c`
lumea este dispus` s` pl`teasc` pentru a avea o
bijuterie deosebit`. Eu consider c` realitatea actual`
este contrarie acestor afirma]ii. Eu am de lucru
foarte mult acum. {i acest lucru este valabil [i pentru
alte ]`ri, c`ci eu am remarcat în vizitele mele în alte
]`ri, chiar [i în USA, c` în ultimul timp au ap`rut
mul]i bijutieri, mici ateliere unde se lucreaz` la
comand`.
Cei care au într-adev`r probleme sunt marile
"lan]uri" de magazine de bijuterii, pentru c` ei se
orienteaz` la un nivel mediu de cerin]e [i nu au
capacitatea s`-[i orienteze produc]ia dup` cerin]e
individuale. Asta a f`cut ca aceste "lan]uri" de
magazine de bijuterii s` aibe o balan]` negativ`, în
timp ce micile ateliere de bijuterii înfloresc
economic.

S.C.: Oamenii au investit întotdeauna în diferite
obiecte. Prin anii ’80 era la mod` investi]ia în art`,
de exemplu. Metalele [i pietrele pre]ioase îns` au
fost obiect de investi]ii în toate timpurile [i
pretutindeni. Tu în ce crezi c`-i mai avantajos s`
investe[ti? În metale pre]ioase, aur [i platin`, în
pietre pre]ioase, sau în bijuteri?

G.S.: Ca s` ai bijuteriile sau pietrele pre]ioase ca
obiect de investi]ie, trebuie s` se ]in` cont de o
condi]ie primar`: bijuteriile sau pietrele în care
investe[ti s` fie de cea mai bun` calitate, pentru
simplul motiv c` pietrele de cea mai bun` calitate
sunt întotdeauna c`utate. De fapt, aceast` afirma]ie
este valabil` pentru toate investi]iile, indiferent în ce
bran[e investe[ti. Pentru investi]ii în anii viitori eu
consider c` cea mai bun` investi]ie este în perle,
perle mari, pentru c` a produce perle mari este
problematic ast`zi, c`ci aceasta este legat` de
probleme de mediu marin. Japonia a avut în ultimul
an o pierdere de peste 60% din produc]ie. Perlele au
fost decolorate. Japonia încearc` în disperare s`
g`seasc` noi locuri, unde molusca de perle s` se
"simt` bine". Perlele mari, de bun` calitate, vor
deveni deosebit de scumpe în urm`torii ani. Dac` ne
uit`m în urm` cu câ]iva ani, observ`m c` deja pre]ul
la perle s-a triplat.

S.C.: Dar perla are o via]` mai scurt` decât a
pietrelor. Parfumul, transpira]ia le pot distruge…

G.S.: Da, ai dreptate, dar dac` le îngrije[ti normal,
nu dai cu parfum sau alte spreiuri pe ele, ]in extrem
de mult.

S.C.: Hans Bolin mai spunea c` pia]a de diamante [i
chiar de bijuterii scumpe s-a mutat din Europa în
Asia, pentru c` acolo sunt pietrele mai ieftine, în
special cele colorate, for]a de munc` este mai
ieftin` [i clien]i mai boga]i. S-a mai schimbat ceva în
ultimii ani?

G.S.: În principiu este adev`rat, mai ales c` acest
consum de bijuterii ]ine [i de structura social`. În
Asia sunt foarte mul]i oameni boga]i [i când ace[tia

sunt boga]i, sunt cu mult mai boga]i decât în Europa.
În plus, celor din ]`rile din Asia le plac cu mult mai
mult pietrele colorate. Dar diamantele, diamantele
mari, se vând cel mai mult în USA. Eu am c`utat de
curând un diamant [lefuit în form` de inim`, de
circa 2 carate. {i a fost destul de greu s` g`sesc un
astfel de diamant, de[i am c`utat în mai multe ]`ri
europene. Când am întrebat care este motivul c` se
g`se[te a[a de greu un astfel de diamant, mi s-a
r`spuns c` cele mai multe se duc în USA, c`ci
puterea de cump`rare este acum foarte mare acolo.
Pia]a se adapteaz` la puterea de cump`rare a
consumatorilor.

S.C.: Este Italia în continuare  cea care conduce în
ceea ce prive[te design-ul de bijuterii, cea care are
ideile cele mai extraordinare?

G.S.: Eu consider c` este Germania, când este vorba
de noi idei. Italienii fac, desigur, bijuterii frumoase,
dar germanii sunt mai vizionari în ceea ce prive[te
solu]iile tehnice. Pot s`-]i dau de exemplu: noul tip de
încuietoare de colier de perle, a[a numita
încuietoare "baionet`", este o crea]ie german`.
Germanii au început s` experimenteze mai mult, lor
li se datoreaz` noul mod de montare, cel numit "în
aer". Înainte nimeni nu îndr`znea s` se gândeasc` la
o astfel de solu]ie. To]i erau sceptici!

S.C.: Nu este vorba mai mult de rezolv`ri tehnice,
decât de solu]ii estetice?

G.S.: Se obi[nuie[te, din p`cate, ca anumite ]`ri s`
fie catalogate [ablon: "italienii sunt mai estetici, mai
veseli, francezii mai elegan]i", etc. Dar eu cred c`
aceste ]`ri au devenit mult mai "tradi]ionale",
închista]i în tradi]iile lor. Uit`-te, de exemplu, la
Cartier! Are acela[i stil! În Germania, tineretul,
foarte talentat, vine cu enorm de multe idei foarte ne
conven]ionale [i încearc` [i folosirea de materiale
noi!

S.C.: Prin anii ’80 era la mod` în Stockholm s`
investe[ti în diamante în box`. Se promitea c` în anul
urm`tor valoarea se dubleaz`.

G.S.: Îmi amintesc perfect perioada aceea! Aceste
promisiuni erau curate minciuni. Mai întâi se
vindeau diamantele cu mult mai scumpe decât le
vindeam noi, bijutierii, cu circa 30-35% mai mult, iar
promisiunea c` valoarea va cre[te anual cu 20-30%
era numai propagand` ca s`-i fac` pe investitori s`
cumpere de la aceste firme. Pre]urile nu cresc astfel
când este vorba de perioade scurte. Se poate
întâmpla ca pre]ul chiar s` scad`. Dac` îns` este
vorba de o perioad` de 20 de ani, atunci, cu
siguran]` c` pre]urile cresc. Investi]iile în diamante
[i bijuterii sunt investi]ii de lung` durat`, dar sigure.

S.C.: Este mai avantajos s` investe[ti în pietre
nemontate, sau într-o bijuterie frumoas` pe care s-o
por]i, s` te bucuri de ea [i când ai nevoie de bani s-o
vinzi?

S.C.: Este greu de spus! Sigur c` dac` bijuteria este
f`cut` de un bijutier celebru, îi cre[te în viitor
valoarea. Este la fel ca a colec]iona antichit`]i. Sunt
persoane care colec]ioneaz` obiecte de argint; o
can` de cafea din argint poate s` creasc` foate mult
în valoare, tocmai pentru c` a fost f`cut` de un
me[ter cunoscut! Argintul în sine nu are mare
valoare, ci cine a executat obiectul de argint
conteaz`.

S.C.: Al`turi de atelierele de bijuterii în toate ]`rile,
nu mai pu]in la Stockholm, înfloresc casele de
licita]ie de bijuterii [i antichit`]ii. Ce p`rere ai de
investi]iile în bijuterii de la licita]ie?

G.S.: Dac` ai noroc, po]i g`si obiecte de valoare,
dar în principiu peste 70% din aceste obiecte sunt
obiecte folosite, f`r` valoare de investi]ie. Licita]iile
sunt locuri de schimb, acolo une po]i primi cel mai
mult din valoarea bijuteiilor pe care le posezi. Mult`
lume s-au plictisit de bijuteriile pe care le posed` [i
vor s` mai schimbe, al]i au nevoie de bani. A[a c`

acest tip de vânzare/cump`rare are avantajele sale
[i ra]iunea sa de a fi.

S.C.: Pe continent este destul de obi[nuit ca atât
b`rba]i cât [i femei s` poarte bijuterii. Suedia ca ]ar`
protestant` nu se manifest` la fel. Ai clien]i b`rba]i?

"Eu am de lucru foarte mult acum",
 spune Gerhard Sengel.
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G.D.: Foarte rar. Aici tradi]ia este ca b`rba]ii s`
aibe, cel mult, un inelul de logodn` sau de c`s`torie,
un ceas de aur, butoni [i cam atât.

S.C.: Cine comand` la tine? B`rba]ii pentru so]ii,
pentru iubite, sau femeile vin [i, pur [i simplu, î[i
comand` singure bijuteriile?

G.S.: Înainte veneau b`rba]ii [i comandau cadourile
tradi]ionale de Cr`ciun, dar ast`zi nu mai este la fel.
Marile cump`r`turi se f`ceau legat de aceste
s`rb`tori tradi]ionale. Acum lumea cump`r` bijuterii
în tot timpul anului. Am remarcat c` vindem chiar
mai multe bijuterii dup` Cr`ciun, când oamenii s-au
lini[tit [i au ie[it din stresul creat de sarb`tori, de
alergat dup` cadouri, când au timp, ca în lini[te, s`
analizeze cum s` ar`te bijuteria, cât de mult s`
coste… {i de obicei perechile vin împreun`. Este
vorba de o investi]ie, c`ci o bijuterie f`cut` la
comand` cost` mul]i bani. Cu 30 de ani în urm`
b`rba]ii veneu singuri [i cump`rau cadouri scumpe
so]iilor.

S.C.: S` facem [i pu]in` politic`. Fostul pre[edinte al
asocia]iei patronilor (SAF), Ulf Laurin, îmi spune c`
în Suedia sunt favorizate de socialdemocra]ie marile
întreprinderi de tip Volvo, Saab, etc., din o serie de
considerente, în timp ce micile întreprinderi sunt
impozate pân` la sânge. Micile întreprinderi, de tipul
celei pe care o ai tu, trebuiau s` fac` eforturi uria[e
ca s` existe. Care este p`rerea ta ca "mic
întreprinz`tor"?

G.S.: {i a[a este [i acum! Micile întreprinderi sau
întreprinderile de familie sunt foarte vitreg tratate în
continuare în Suedia. {i asta este rezultatul aceleia[i
ideologii socialiste. Ca privat nu trebuie s` devii
bogat. Exist` în continuare ideea c` este ru[ine s`
câ[tigi bani din munc`. Po]i s` devii milionar din
câ[tig la Loto, dar nu s` fii un muncitor destoinc,
c`ci, spun sociali[tii, atunci tr`ie[iti pe spinarea
altora. {i de aceea exist` acea dubl` impozare
pentru miciile întreprinderi. Este adev`rat c` în
Suedia este cel mai mic impozit de întreprindere, dar
cu cealalt` mân` î]i ia impozitul privat, care este
distrug`tor. Aceasta duce la fuga din Suedia a
multor întreprinderi, tocmai pentru c` impozitul din
alte ]`ri este mai sc`zut.

S.C.: Cu cei mai mul]i suedezi cu care am f`cut
interviuri, sau pe care i-am cunoscut în alt context,
dac` n-au fost politicieni activi, n-au vrut s`-mi
m`rturiseasc` credin]a politic`, cu ce partid
voteaz`, motivând c` aceasta este un secret care
]ine de integritatea personal`. Stefan Persson, cel
mai mare ac]ionar de la H&M, mi-a spus c` nu
dore[te s` vorbeasc` despre asta,                        � 8


